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Dik ingepakt met sjaals en mutsen verzamelt  
zich een groep van twintig belangstellenden op een koude 
zaterdagochtend tegenover de landgoedwinkel. “Met dit 
weer kunnen we beter lopen dan stilstaan, dus laten we  
maar gaan”, zegt adjunct-rentmeester Hans Gierveld.  
In zijn welkomstwoord heeft hij toegelicht dat we langs 
plekken gaan wandelen waar goed te zien is hoe Twickel  
het landschap beheert en welke maatregelen voortvloeien 
uit een nieuwe natuurvisie. De kap van rododendrons is  
er daar één van, maar er gebeurt veel meer. 

Als de groep zich op de Twickelerlaan in beweging 
heeft gezet, vertelt Max Pas uit Borne dat hij een warme 
band heeft met het landgoed. “Ik ben opgegroeid in Delden. 
Als kind speelde ik verstoppertje in de bossen,  bouwden 
we hutten. Op de manege kreeg ik paardrijles en ik heb nog 

gekanood op de Twickelervaart. Nu wandel ik hier veel.  
De rododendrons zijn prachtig als ze in bloei staan, maar  
ik vertrouw op de kennis en kunde van Twickel.”

Struwelen en hagen

De natuurvisie is een overkoepelend plan dat de 
samenhang tussen de verschillende natuurgebieden behoudt 
en versterkt. Specialisten op het gebied van bos, heide, 
landerijen en cultuurgronden hebben adviezen gegeven. 
“Onderhoud van het landschap is heel belangrijk”, zegt Hans 
Gierveld. Zo is Twickel her en der druk bezig met de aanleg 
van struwelen en hagen en het herstel van houtwallen, want 
deze bieden bijvoorbeeld nestel- en schuilmogelijkheden 
voor vogels die op de aanpalende graslanden foerageren. Als 
we aankomen bij de eerste stop – het dijkje dat een verbinding 
vormt tussen de Bornsestraat en de IJsbaanweg – wijst 
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Excursie kweekt begrip 
voor kap rododendrons

Met een excursie door bossen, hei en graslanden geeft Twickel 
uitleg over het landschapsbeheer. Kap van rododendrons is één 
van de opvallende maatregelen. “Nu snap ik de noodzaak.”
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bosbeheerder Jasper de Groot op een houtwal in het weiland. 
“Vroeger had alles in en op zo’n houtwal een functie, tot 
aan het maken van bezemstelen toe. Nu zie je dat de eiken 
dominant zijn en de onderliggende struiken moeilijk groeien.” 

In hoeverre is het historisch verantwoord om  
op de Deldeneresch hagen te planten, vraagt een vrouw.  
“Kijk eens op historische kaarten”, antwoordt Gierveld. 
Vroeger was de es opgedeeld in tientallen kleine percelen 
waarop de eigenaren verschillende gewassen bouwden. 
De aanleg van heggen en de strokenteelt van pachter Arjan 
van Buren is wel degelijk cultuurhistorisch verantwoord, 
zegt Gierveld. Terug naar vroeger is niet het uitgangspunt, 
nuanceert hij. “We hebben ook geen blauwdruk van hoe het 
ooit was. Het zijn eigenlijk verschillende lagen die over elkaar 
heen liggen, aangelegd onder invloed van verschillende 
landgoedeigenaren en landschapsarchitecten. Wat we nu 
doen, is op een moderne manier de samenhang en  
de natuurwaarde herstellen.” 

Grondwaterstand

Na uitleg over de historische bosaanleg en de 
functie van rabatten gaat de wandeling verder richting 
de Noordmolen, langs een vistrap in de Oelerbeek. Het 
water vloeit hier rijkelijk. Om de molen van voldoende 
wateraanvoer te voorzien, is het waterpeil in een voormalige 
vloeiweide verhoogd. In bosgebieden is verhoging van de 
grondwaterstand een precair proces. Het risico is dat bomen 
door een rottend wortelstelsel wegkwijnen, zoals enkele 
eiken hier is overkomen. Elzen daarentegen groeien welig. 
“Dit is zo wel een fantastisch gebied voor de ijsvogel”, zegt 
Gierveld. Zittend op (dode) takken begint de blauw-oranje 
vogel zijn jacht op vissen en insecten. De hele natuur is gebaat 
bij verhoging van het waterpeil, legt Gierveld uit. “Als we 

in Nederland praten over natuurherstel, gaat het al snel over 
stikstof maar verdroging is een veel groter probleem. Je moet 
eerst het waterpeil op orde hebben, daarna kun je kijken naar 
vermindering van de veestapel.” 

In het Bokdammerveld, waar de wandelaars de volgende 
stop maken, is verdroging niet aan de orde. “Het waterpeil staat 
hier gruwelijk hoog”, vertelt Gierveld. Dat komt omdat er onder 
een dunne zandlaag een dikke laag keileem zit waardoor de 
bovengrond snel verzadigd raakt. Twickel bezit ongeveer de 
helft van alle natte heidegebieden in Overijssel. “Hier moeten 
we zuinig op zijn.” Om waardevolle natuurgebieden beter met 
elkaar te verbinden, zijn in de Azelermeen en in het zuidelijk 
gedeelte van het landgoed bij Beckum omringende stukken 
bos gekapt, licht Jasper de Groot toe. “Zo kan bijvoorbeeld 
het gentiaanblauwtje zich makkelijker verplaatsen van een 
heidegebied naar een beekdal.” 

Fazantenjacht

De wandeling is halverwege maar Deldenaar 
Jaap de Boer, die naar eigen zeggen nog geen den 
van een eik onderscheidt, zegt dat hij al veel heeft 
geleerd. “Vroeger liep ik hier hard en nu wandel ik 
veel. Bijna dagelijks loop ik over dat middeleeuwse 
dijkje waar we net waren maar nu valt het me pas  
op dat het een verhoging is.” Hij is benieuwd naar  
de uitleg over de kap van rododendrons want dat 
vindt hij maar “een raar verhaal”. 

Na het oversteken van de Bornsestraat 
bereiken we het Kreeftengat, één van de plekken 
in het overpark waar de rodo’s volop groeien. 
Uitgerekend is dat op alle landgoederen van 
Twickel er in zo’n 200 hectare bos rododendron 
groeit, variërend van kleine plukken tot grote 
struikgewassen van zes meter hoog. Waarom zoveel? 
Lange tijd werd gedacht dat één van de vroegere 

landschapsarchitecten hiervoor verantwoordelijk was, maar 
dat is niet zo, legt Gierveld uit. Een terloopse opmerking van 
een boer dat hij vroeger fazanten onder de rododendrons moest 
voeren, zette hem op het juiste spoor. Het blijkt dat een fabrikant 
die in de jaren dertig na de dood van baron het jachtrecht op 
Twickel kreeg, op fazant wilde jagen. “Hij bracht vrachtwagens 
vol rododendrons zodat fazanten eronder konden schuilen.” 

Ecologische woestijn

Rododendrons groeien snel. In tien jaar tijd kan een 
plant een omvang van vijf meter bereiken. Met hulp van Jasper 
de Groot trekt Gierveld langs het wandelpad de takken van een 
grote plant uit elkaar. Beide Twickel-medewerkers verdwijnen 
bijna in het struikgewas. “Het is maar goed dat je een rode muts 

Bokdammerveld.
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op hebt”, grapt iemand. De opening biedt zicht op een groot, 
donker gat met kale takken. “Een ecologische woestijn”, aldus 
Gierveld. De agressieve groei gaat ten koste van omliggende 
bomen in het eikenbos. De exotische planten wortelen in de 
bovenlaag, eisen veel groeiruimte op en verdringen andere 
soorten. Veel omliggende bomen hebben een kleine kroon en 
zien er niet al te florissant uit. Dat is niet alleen slecht voor de 
natuurwaardes maar ook voor de bosexploitatie. Verjonging  
van het bos is zo niet mogelijk. Het schrikbeeld van Twickel is  
de situatie in Ierland waar door de warme golfstroom de rodo’s 
erg kiemkrachtig zijn en tienduizenden hectares bos total loss 
zijn verklaard. “Als de rododendron in bloei staat, is het een 
mooie plant”, vult Jasper de Groot aan, “maar dat weegt niet  
op tegen de negatieve effecten.”

Kap en herstel

Honderd meter verder betreden we een stuk bos 
waar de kap van rodo’s al is begonnen. Met een kraan worden 
de rododendrons met wortel en al uit de grond gehaald, al 
kunnen kleinere exemplaren ook met de hand verwijderd 
worden, demonstreert Gierveld. De kap mag niet plaatsvinden 
in het voorjaar, wanneer de plant kiemkrachtig is want bij het 
uittrekken waaien dan zaden weg waaruit even verderop nieuwe 

rodo’s kunnen groeien. Als de rododendrons zijn weggehaald, 
blijven de kale plekken 2 à 3 jaar ongemoeid, waarna er nieuwe 
bomen worden aangeplant. De kosten zijn aanzienlijk en  
worden geraamd op 2,5 miljoen euro. Een eerste subsidie  
van de provincie (50.000 euro) is dankbaar besteed. 

“Ik snap nu waarom de rododendrons weg moeten”,  
zegt Jaap de Boer als we ons een weg banen door het bos,  
terug naar het beginpunt. Daar bedankt Gierveld de aanwezigen 
voor hun komst. “Ik vond het razend interessant”, blikt Max Pas 
terug. “Normaal loop je ergens snel aan voorbij, maar nu hoor 
je meer over de historie en ga je met een andere blik kijken.” 
Ook Carla Oude Alink uit Losser is enthousiast. “Ik heb heel veel 
gehoord en gezien. Je krijgt andere inzichten over het beheer. 
Door deze uitleg kun je weerstand en scepsis tegen bijvoorbeeld 
kap van bomen of rododendrons wegnemen.” Wanneer is de 
volgende keer?, vraagt iemand. Zo’n excursie wordt vast vaker 
georganiseerd, belooft Gierveld.

Rododendron groeit snel en verdringt andere planten.

Hans Gierveld en Jasper de Groot laten zien dat binnenin  

de rododendron een ‘ecologische woestijn’ schuilgaat.

Met een kraan worden de grote planten uit het overpark verwijderd. (foto: Jasper de Groot)


